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Marlous en Bas Kortenbach wonen met hun 
twee kinderen sinds 2016 aan de Sperwerlaan 
en zijn al vanaf het begin bezig hun huis te 
verduurzamen. Zo hebben ze rondom nieuwe 
ramen met dubbelglas HR++ laten zetten, ra-
diatorfolie aangebracht, onder de woonkamer 
vloerisolatie laten aanleggen en een slimme 
thermostaat met programmeerbare radiator-
kranen laten installeren, waardoor de tempera-
tuur in elke kamer vanaf een smartphone kan 
worden geregeld. Nu was dan het dak aan de 
beurt, want de oude pannen begonnen poreus 
te worden en moesten worden vervangen. 

Gespecialiseerd bedrijf
Eind november ging het project van start. Het 
dakdekkersbedrijf van Karsten Konrad, dat 
ze in de arm hadden genomen, is gespeciali-
seerd in dit soort opdrachten en heeft al meer-
dere daken in de Vogelwijk vernieuwd met 
een isolatielaag onder de pannen, onder meer 
een rijtje van vier huizen aan de Sportlaan. 
Het bedrijf heeft daarvoor goed opgeleid per-
soneel en ook alle benodigde materialen en 
machines, zoals een hoge bouwkraan. Het 
werk duurde twee weken en omdat alles bui-
ten plaats vond, viel de overlast erg mee. 

Aanpassingen
Door de toegepaste isolatiemethode komt een 
pannendak circa 8 cm omhoog, waardoor be-

paalde aanpassingen 
nodig kunnen zijn. Bij 
de familie Kortenbach 
zijn aan de onderkant 
van het dak, dus bij de 
goot, zogeheten knik-
pannen gebruikt; daar-
door wordt inregenen 
voorkomen en ontstaat 
ook visueel een betere 
afsluiting onder aan de dakrand, zonder dat 
aanpassing van de goot of boeidelen noodzake-
lijk is. Afhankelijk van de constructie van een 
dakkapel kunnen daar wel bepaalde aanpassin-
gen noodzakelijk zijn, maar de firma Konrad 
heeft ook daarvoor bijna altijd een geschikte 
oplossing. Binnen is op de nieuwe dakramen 
na niets gewijzigd.

Volgende stappen
Nog voordat alle werkzaamheden waren vol-
tooid, was het verschil in het huis van Marlous 
en Bas al merkbaar. Bas: ,,Bovenin het huis is 
het nu ongeveer 3 graden warmer dan daarvóór, 
zonder dat ik extra stook.” Nu het nieuwe dak 
erop ligt, kunnen ze gaan denken aan volgende 
stappen. Helaas ontbeert het huis spouwmu-
ren, zoals bijna overal in de Vogelwijk, dus 
verdere isolatie van de schil wordt erg lastig. 
Op het verlanglijstje staat nog wel vloerverwar-
ming op de benedenverdieping. 

Pannendak isoleren van buitenaf
Door Guus Meijer

De Vogelwijk staat bekend om zijn vele rode (en soms blauwe) pannendaken. Zo’n 
dak moet om de 50 à 60 jaar worden vernieuwd en dat is dan een goed moment 

om het meteen flink te isoleren. Soms kan dat aan de binnenzijde, maar vaak is dat 
ingewikkeld en niet optimaal vanwege de balkenstructuur en andere obstakels. Dan 

is isoleren aan de buitenkant onder de pannen een beter alternatief.
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Energie besparen in 5 stappen 
Door Erwin Mulders

Vrijwel iedereen in de wijk kreeg er een brief over in de bus. Op zaterdag 14 januari 
organiseerde de gemeente een bijeenkomst over energiebesparing in de Vogelwijk: 

Samen de winter door met het Haagse 5-stappenplan. Met slimme maatregelen 
kun je zonder veel kosten zo’n 30% op je energieverbruik – en dus op je 

energierekening - besparen!

Zo’n 70 wijkbewoners trotseerden de regen 
om de informatiebijeenkomst bij te wonen. 
Doorweekt stapte stadsdeeldirecteur Annette 
de Graaf van de fiets de OG Heldringschool 
binnen. Nog nahijgend van de tegenwind 
sprak ze de aanwezigen toe over het belang 
van energiebesparing in deze tijd. Ze haalde 
inspiratiebron Jan Terlouw aan met de uit-
spraak dat je bij elke aanpassing of verbou-
wing in je huis gelijk na moet denken hoe die 
duurzaam kan worden uitgevoerd. 

Circa 500 euro minder
De hoofdact van de middag was Jelle de Jong, 
energiecoach uit Duinoord en architect van het 
5-stappenplan. Hij begon met de vraag naar de 
hoogte van de energierekening. Voor veel aan-
wezigen lag die hoger dan 250 euro per maand 
en slechts voor enkelen onder de 100 euro. 
Daarna presenteerde Jelle het stappenplan 
met eenvoudige maatregelen om wel 30% op 
gas te besparen zonder in te leveren op com-
fort. Hierbij kwam veel slimme inbreng uit het  
publiek. 
Voorbeelden: niet altijd alle ruimten verwar-
men, deuren dicht houden, verwarming iets 
lager zetten, tochtstrips, vensterfolie, radiator-
folie etc. Korter douchen hoorde tot droefenis 
van Jelle ook tot de maatregelen: waar moest hij 
dan op nieuwe ideeën komen? 
Volgens de gemeente kan gemiddeld 500 euro 

per jaar op de gasrekening worden 
bespaard. Met de code hiernaast 
kun je de hele presentatie en alle 
maatregelen teruglezen. 

Actieve rol gemeente
Vervolgens nam Rutger van Hoogstraten, voor-
zitter van Vogelwijk Energie(k), het woord. 
Hij benadrukte het belang van een actieve 
rol van de gemeente bij het nemen van duur-
zaamheidsmaatregelen en was blij dat er niet 
alleen leden van Vogelwijk Energie(k) in de 
zaal zaten. ,,De gemeente moet heel de wijk 
bij het klimaatbeleid betrekken!’’ Rutger, zelf 
ook energiecoach, toonde de inhoud van zijn 
werktas: een elektriciteitsverbruiksmeter, een 
infrarood-thermometer, een CO2-meter en in-
formatiemateriaal over klimaatmaatregelen. 
Tijdens het daarop volgende vragenrondje, 
waarbij onder meer buitengevelisolatie en 
vochtproblemen in huis aan de orde kwamen, 
bleek dat velen met de problematiek rond 
energiebesparing bezig zijn en dat er veel be-
hoefte is aan duidelijkheid en ondersteuning. 
Na afloop van het plenaire deel maakten vele 
aanwezigen gebruik van de mogelijkheid om 
hun vragen met de aanwezige energiecoaches 
te bespreken. 
Met de code hiernaast kun je 
gratis een eigen energiecoach 
boeken!




